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Kære Lotte Helveg 

 
Du stillede en række spørgsmål omkring X- class til Byrådsmødet den 27. november 2023.  
 
Konkret spurgte du til:  
” 1. I forbindelse med, at Xclasse lukker, da lukker man også A (autisme) linjen og I (individuel) 
linjen, som findes på Xclass. Det er linjer som den unge skal visiteres til, for at kunne få der. 
Hvor meget har i afsat i budgettet til at lave et nyt 10. klasses tilbud for denne gruppe af unge, 
som består af ca. 25 elever som årligt visiteres til disse to linjer? Hvor fremgår det beløb?” 
 
Det er korrekt, at selve 10. klassetilbuddene på X – class målrettet elever med generelle 
indlæringsvanskeligheder og elever inden for autismeområdet lukker sammen med 
nedlæggelsen af x – class. Der vil dog fremadrettet være tilbud til disse elever.  

Elever til de to tilbud visiteres i dag af det centrale visitationsudvalg, og hver elev udløser en 
takst, som betales til X – class. Eleverne kommer alle fra et eksisterende specialpædagogisk 
niende klassetilbud for målgrupperne på kommunens øvrige folkeskoler. Administrationen er i 
øjeblikket i gang med, at undersøge om det fagligt er bedst at udvide disse eksisterende tilbud 
til også at tilbyde 10. klasse, eller om det specialpædagogiske tilbud for 10. klasse skal ligge 
samlet på én skole. Økonomisk gør det ingen forskel, da den enkelte plads er takstfinansieret og 
bevilges af visitationsudvalget. 

Derudover spurgte du:  

” 2. Vil borgmesteren bekræfte, at man som ansat i kommunen har ytringsfrihed og derfor ret 
til, på egne vegne, at udtale sig om forhold på ens egen arbejdsplads? Så er man f.eks. ansat 
på Xclass, så kan og må man gerne give udtryk for egen holdning, uden at risikere at blive 
udsat for chikane og/eller trusler om afskedigelse.” 

Som ansat i Slagelse Kommune må man godt udtale sig om forhold på ens arbejdsplads, så ja 
kommunens ansatte har ytringsfrihed. Ønsker man at udtale sig som privatperson om forhold på 
sin arbejdsplads, skal det være tydeligt, at man udtaler sig på egne vegne, og hvis man fx slår 
det op på sociale medier, skal det være på ens private profil.  

Man skal ikke slå budskaber op på arbejdspladsens platform, hvis budskabet strider imod en 
politisk- eller en ledelsesmæssig beslutning. Anvender man arbejdspladsens platform, 
repræsenterer man Slagelse Kommune og her skal budskaberne være i tråd med de politiske og 
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ledelsesmæssige beslutninger.  

 

Afslutningsvist spurgte du: 

”3. Kommunen har i dette efterår modtaget over 100 millioner kroner i midtvejsregulering. 70 
millioner af disse penge er nu lagt i kommunekassen. Hvordan hænger det sammen med Jeres 
fortælling om, at kommunen skulle spare 300 millioner kroner? – I har gennemført massive 
besparelser på både serviceniveau og gode tilbud til kommunens borgere (heriblandt lukningen 
af Xclass.) Hvad skal de 70 millioner gemmes til? 

Regeringen og KL indgår årligt aftaler om rammerne for kommunernes økonomi for det 
kommende år. Kommunerne bliver i den forbindelse midtvejsreguleret på baggrund af, hvordan 
de konkrete udgiftstyper reelt har udviklet sig for alle landets kommuner, efter at aftalen blev 
indgået. Dette skyldes, at det lagte budget og de forventede udgifter ikke altid afspejler sig i 
den faktiske udvikling.  

En del af de forhold Slagelse Kommune er blevet kompenseret for, havde vi dog forudset og sat 
midler af til på forhånd. For 2023 er Slagelse Kommune fx blevet kompenseret med ca. 45 
mio.kr. til stigende udgifter til overførselsindkomster. Her havde vi dog allerede regnet med en 
del af denne stigning, da vi lagde kommunens budget i 2022. Der er derfor kun behov for at 
tilføre området 30,4 mio.kr i 2023. Det samme gælder f.eks. også for en række andre udgifter, 
fx udgifter relateret til Ukrainske flygtninge. 

Når en kommune har penge i overskud, er det dog ikke altid man blot kan bruge dem. 
Kommunen er som alle kommuner underlagt krav om at overholde en centralt udmeldt ramme 
for udgifter til service. Overholdes denne ramme ikke, kan det medføre sanktioner fra staten. 
Som det ser ud lige nu, vil den aftalte ramme blive udnyttet fuldt ud, hvis de forskellige 
områder i kommunen bruger det budget, de fik tildelt til 2023. Byrådet kan derfor ikke tilføre 
yderligere budget til velfærdsområderne uden at bryde denne ramme og risikere sanktion.   

Derudover bør vi som kommune på linje med alle andre huske at afsætte midler til uforudsete 
behov og udgifter. Kommunens økonomi har været udfordret, og det råderum vi havde var i en 
periode stærkt begrænset, og kommunen var i fare for på sigt at blive sat under administration. 
De lidt over 70 mio.kr, som er tilført kassen, er med til at styrke kommunens kassebeholdning, 
og dermed sikre at vi i de kommende år f.eks. kan modstå uventede udsving i udgifterne. 

 
Venlig hilsen 
 
Knud Vincents 
Borgmester  
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Læs om Slagelse kommunes behandling af dine personoplysninger på Link til Slagelse kommunes behandling af 
dine personoplysninger . 

http://www.slagelse.dk/databeskyttelse
http://www.slagelse.dk/databeskyttelse
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